

论文摘要

中国有色金属学报

ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO

第18卷 第10期 (总第115期) 2008年10月

 [PDF全文下载]

文章编号: 1004-0609(2008)10-1914-06

酸性NaF-AlF₃熔盐离子结构的Raman光谱

胡宪伟, 王兆文, 陈广华, 路贵民, 崔建忠, 曹晓舟

(东北大学 材料电磁过程研究教育部重点实验室, 沈阳 110004)

摘要:采用紫外激光Raman光谱,在封闭样品池中研究不同分子比的酸性NaF-AlF₃熔盐的离子结构。结果表明:当电解质分子比为1时,熔盐中的铝氟离子团只以 AlF_4^- 的形式存在,而对于分子比大于1的酸性电解质,熔盐中有 AlF_4^- 和 AlF_6^{3-} 两种铝氟离子团形式;随着温度的增加, AlF_4^- 离子团的“寿命”越来越短,而且特征波段峰的峰位随分子比的增加而发生红移,温度对 AlF_4^- 的“寿命”影响不大。Raman光谱的定量分析表明,在测量的熔盐配重分数区间内,温度对于熔盐中各离子摩尔分数的影响不大,而且F⁻含量很小,当NaF的配重摩尔分数为0.60时, AlF_4^- 的摩尔分数在0.75左右, AlF_6^{3-} 的摩尔分数仅约为0.25;当NaF的配重摩尔分数增至0.71时, AlF_4^- 的摩尔分数降为0.25左右, AlF_6^{3-} 增为约0.75。

关键字: NaF-AlF₃熔盐; 离子结构; 铝氟离子团; Raman光谱

Raman spectra of ionic structure for acidic NaF-AlF₃ melts

HU Xian-wei, WANG Zhao-wen, CHEN Guang-hua, LU Gui-min, CUI Jian-zhong, CAO Xiao-zhou

(Key Laboratory of Electromagnetic Processing of Materials, Ministry of Education, Northeastern University, Shenyang 110004, China)

Abstract: The ionic structure of acidic NaF-AlF₃ melts with different cryolite ratios (CR) was studied in the sealed sample cell by UV laser Raman spectra. The results show that only one kind of Al-F complex ions— AlF_4^- — exists in the melts with CR=1; However, two kinds of Al-F complex ions, AlF_4^- and AlF_6^{3-} , exist in the acidic melts with CR more than 1. The “lifetime” of AlF_4^- decreases increasing with temperature and the main Raman band wavenumber of AlF_4^- shows red-shift with increasing CR values, but temperature has little effect on the “lifetime” of AlF_4^- . Quantitative analysis of measured Raman spectra results show that in the measuring temperature and weighted-in mole fraction range, temperature has little influence on the mole fraction of anions in the melts, and the content of F⁻ is low. The mole fraction of AlF_4^- is about 0.75 for the melts whose weighted-in mole fraction of NaF is 0.6, but that of AlF_6^{3-} is about 0.25. When the weighted-in mole fraction of NaF increases to 0.71, the mole fraction of AlF_4^- decreases to 0.25 while that of AlF_6^{3-} increases to 0.75.

Key words: NaF-AlF₃ melts; ionic structure; Al-F complex ions; Raman spectra

版权所有：《中国有色金属学报》编辑部

地 址：湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编： 410083

电 话： 0731-8876765, 8877197, 8830410 传真： 0731-8877197

电子邮箱： f-ysxb@mail.csu.edu.cn